
След почти тригодишна пауза, 
причинена от пандемията от 
COVID-19, изходящият групов 
туризъм в Китай се възстанови в 
годината на Заека с невероятен 
размах и мащаб. Ако използваме 
една метафора, огромен Китай 
натисна „бутона за рестартиране“ 
и първите групи организирани 
китайски туристи пристигнаха 
преди дни в Швейцария, Тайланд, 
Камбоджа, Обединените арабски 
емирства и други държави.

От първите дни на 2023 г.  
туристическите агенции 
предоставят групови обиколки в 20 
държави с изгодни пакетни услуги.

Миналата седмица самолет 
на компанията China Air кацна на 
международното летище в Женева, 
отбелязвайки възобновяването 
на директните полети Пекин – 
Женева в Швейцария. „Много сме 
щастливи, че туристи от КНР се 
завръщат в Женева. Китайските 
туристи са много важни за 
Швейцария“, казва Клод Мембрез, 
член на борда на Женевската 
асоциация за туризъм и конвенции.

Данните от туристическите 
платформи в мрежата показват 
необикновен ръст на консултациите 
и резервациите за задгранични 
пътувания, тъй като Китай 
възобнови трансграничните групови 
пътувания.

Несъмнено мащабното и бързо 
възстановяване на изходящите 
групови туристически пътувания 
показва жизнеността и потенциала 
на китайската икономика, 
което ще съдейства активно 
за увеличаването на общите 
перспективи за икономически 
растеж. С активизирането на 
туристическата сфера потенциалът 
за икономически растеж на 
Китай е освободен допълнително, 
вливайки повече увереност 
в глобалното икономическо 
възстановяване. Туристите от Китай 
са не само посланици на мира и 
приятелството, но и фактори за 
споделеното бъдеще на хората от 
планетата.  

Петър Герасимов

Посланици на мира 
и споделеното 
бъдеще
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2Нови възможности за 
сътрудничеството
Китай твърдо подкрепя избрания 
от Камбоджа път на развитие 
и е против външната намеса 
във вътрешните й работи, заяви 
китайският председател Си 
Дзинпин по време на срещата си  
с гостуващия в страната премиер 
на Камбоджа Хун Сен.

Първата партида от 
Китайския червен кръст  
пристигна в Дамаск
Вечерта на 9 февруари първата 
партида медицински консумативи 
за 5000 души, предоставени 
от Китайския червен кръст за 
засегнатите от земетресението 
райони в Сирия, пристигна на 
международното летище в Дамаск.
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I стр. 8 – 9

„Един пояс, един път“  
и културният обмен

Зеленото развитие  
на Китай 11

Икономическо чудо: 
Китай се възстановява 
с невиждан темп, вдига 
целия свят със себе си

Езерото Хоухай: 
поглед към древен  
и модерен Пекин
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Китай – Камбоджа 

Нови възможности за сътрудничеството

„Тиенуън-1“ навърши две 
години в орбитата на Марс

Жп линия ще свързва 
Тиендзин с летището в Пекин

К

Н

Н
С

итай твърдо под-
крепя избрания 
от Камбоджа  
път на развитие  
и усилията на 
страната да защи- 

ти своя суверенитет и сигур-
ност и е против външната 
намеса във вътрешните й 
работи, заяви китайският 
председател Си Дзинпин по 
време на срещата си с гос-
туващия в страната преми-
ер на Камбоджа Хун Сен.

Пномпен е на приори-
тетно място в дипломация- 
та на Пекин и сътрудни-
чеството между двете стра-
ни е от стратегическо зна-
чение, подчерта китай- 
ският лидер.

а 10 февруари бе 
отбелязана вто-
рата годишнина 
от навлизането 
в орбита на ки-
тайските орбита-

лен апарат и марсоход „Тие- 
нуън-1“. През последните 
две години китайската ми-
сия на Марс постигна забе-
лежителни резултати.

Натоварената със зада-
чата да изследва повърх-
ността и геологията на пла-
нетата, както и състава на 
почвата и магнитното по-
ле сонда „Тиенуън-1“ навле-
зе в орбита около Марс на 
10 февруари 2021 г. Три ме-
сеца по-късно, на 15 март 
2021 г., тя кацна в пред-
варително избраната зона 
– равнината Утопия. Сед-
мица по-късно бе спуснат 
марсоходът „Джужун“, а на 

овата жп линия, 
свързваща муни-
ципалитета Ти-
ендзин и столи-
цата Пекин, ще 
бъде пусната в 

експлоатация през 2023 г. 
в опит да се насърчи ко-
ординираното развитие на 
района Пекин – Тиендзин 
– Хъбей.

Тя ще бъде с обща дъл-
жина от над 100 км и ще 
свързва жп гара Тиендзин 
с международното летище 
Дасин в Пекин, заявиха от 
China Railway Beijing Group, 
добавяйки, че релсовият път  
ще е готов до края на март.

11 юни Държавното кос-
мическо управление пуб-
ликува първите направе-
ни от него снимки. На 29 
юни 2022 г. от Управление-
то обявиха, че орбиталният 
апарат е събрал изображе-
ния със средна резолюция, 

покриващи цялата Червена 
планета, придобивайки го-
лямо количество данни от 
първа ръка. Бъдещите пла-
нове на Китай са да изстре-
ля сонда, която да извлече 
проби от близки на Земята 
астероиди и от Марс.

От своя страна Хун Сен 
заяви, че страната му след-
ва политиките за „един Ки- 

тай“ и „една държава, две 
системи“ и се противопос-
тавя на намесата на външни 

„Програма за 
изграждане на 
силна държава с 
висококачествени 
продукти”

цел повишава-
не качеството 
на китайските 
продукти ЦК 
на ККП и Дър-
жавният съвет 

публикуваха „Програма за 
изграждане на силна дър-
жава с висококачествени 
продукти“. В нея се пред-
вижда до 2025 г. качество-
то на китайските продукти 
и влиянието на китайски-
те марки в света като ця-
ло да бъдат повишени и 
задоволството на хора да 
бъде увеличено. Качество-
то на продуктите ще играе 
основна роля като двига-
тел за социално-икономи-
ческото развитие.

Програмата предвижда 
голям напредък в изграж-
дането на модерна иконо-
мическа система. Цели се 
разходите на енергия за 
единица БВП да намаля-
ват. Високото качество на 

продуктите ще остава пре-
димство в задвижване на 
икономическото развитие.

Трябва да се търсят 
иновативни решения на 
проблема за качеството 
на продуктите, блокиращ 
индустриалното развитие. 
Програмата още пред-
вижда популяризирането 
на стандарти за качество-
то и безопасността на сел-
скостопанските продукти. 
Мащабът на индустриите, 
характеризиращи се с кон-
куренции по качество, ще 
се разширява. Индустри-
ята за услугите ефикасно 
ще отговаря на нуждите 
на индустриалната тран-
сформация и повишено-
то търсене на потребите-
лите. Нивото на успешно 
преминали проверка сел-
скостопански и хранител-
ни продукти ще достигне 
над 98%, а на промишле-
ните продукти – 94%.

сили по въпросите за Хон-
конг, Макао и Тибет, кои-
то са от вътрешните рабо-
ти на Китай.

В интервю за Китайска-
та медийна група Хун Сен 
каза, че Камбоджа се стре-
ми да задълбочи сътрудни-
чеството с Китай в различ-
ни области. 

„Сред приоритетните 
за нас области в сътрудни-
чеството са  икономиката, 
търговията и инвестиции-
те. По време на епидемия-
та Китай много пъти пре-
доставя помощ на Камбо-
джа за превенцията и кон-
трола. Настоящото ми по-
сещение ще стимулира ре-
ализирането на редица спо- 

разумения“, каза той.
Според Хун Сен Китай 

е голям пазар, който пре-
доставя много възможнос-
ти. Между двете страни са 
сключени три споразумения 
– за свободна търговия меж-
ду АСЕАН и Китай, за сво-
бодна търговия между Ки-
тай и Камбоджа, както и 
Регионалното всеобхватно 
икономическо партньорство 
(RCEP) с 15 страни членки, 
което обхваща близо 2 ми-
лиарда население. 

„Това са нови възмож-
ности за двете страни, за 
АСЕАН и региона, които 
са резултат от общите ни 
усилия“, каза още камбо-
джанският премиер.

Завършването на жп ли-
ния ще оптимизира мрежа-
та в района Пекин – Тиен-
дзин – Хъбей и ще улесни 

интегрираното развитие на 
транспорта, посочиха от Об-
щинската транспортна ко-
мисия на Тиендзин.
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美国滥施 “长臂管辖” 速览强信心·开新局｜市场
更旺 技术更新 岗位
更多——陕西企业招
聘启事里透出经济发

展新活力

连日来，记者在陕西多
地采访看到，企业的一张
张招聘启事里，传递出“春
江水暖”的喜人信号：“春
风行动”招聘会上，拿到
新订单的企业纷纷扩大招
聘数量；转型升级蹄疾步
稳，部分制造业企业对技
能型员工的需求猛增；县
域经济蓬勃发展，让“家门
口就业”渐成潮流。

工业机器人挥舞长臂，
工人在生产线上紧张忙
碌。在位于西安经开区泾
渭新城的陕汽控股集团，
总装车间正马力全开，每6
分钟就有一辆整车从这里
下线。

同样忙碌的还有企业
的招聘部门。“今年市场需
求很旺，1月份企业订单量
同比增长了160%，目前已
是满负荷生产。”陕汽控
股集团组织人事部副部
长梁军说，由于市场回暖
明显，企业今年计划新招
聘500名一线员工。

从秦巴山区到渭水之
滨，多场招聘会上，不少
企业因订单激增、产能扩
大，释放出旺盛的用工需
求。在三原县，当地引进
的得利斯肉制品加工基地
项目正在调试设备，预计
今年第一季度内投产，需
要招收员工200多人；在
西安，顺丰快递计划在陕
西全省招聘上千名员工，
主要为新增的多场景同城
配送业务板块补充人手。

招工求数 量，也拼质
量。一些高新技术企业的
招聘启事中，“专业技能人
才”成为高频词。

与往年不同，西安康明
斯发动机有限公司今年计
划招聘50名技术人员。“
这几年，企业不断推动技

术创新，新产品市场行情
看涨。”公司人力资源总监
马红莹说，当前企业急需
质量工程师、采购工程师
等，以更好适应数字化工
厂建设的需要。

在咸阳市武功县，电商
产业发展迅速。“我们常
年招聘设计和研发人员，
公司业务不再只是简单地
销售农产品，也在努力推
出适合网络销售的深加
工产品。”陕西美农网络科
技有限公司负责人李明明
说。

人才要招得来，更要留
得住。为满足新生代技能
型员工“求前景、求发展”
的诉求，一些企业“苦练内
功”，不断完善人才培养发
展路径。

在陕西隆基乐叶光伏
科技有限公司，企业从一
线员工中新提拔了35名班
组长。公司人力资源部负
责人方长明说，企业在今
年的招聘中明确提出，将
为员工制定分级分层培养
体系，让人人都有成才的
可能。

“工作不必去远方，家
乡也是好地方”，在武功县
工业园区门前的招聘启
事里，这句充满温情的话
语吸引到不少求职者的目
光。

家在武功县贞元镇的
马倩说，她此前在西安上
班，这次准备在家门口找
一个电商客服工作，几场
招聘会跑下来，已经找到
了心仪的岗位。武功县工
业园区管委会常务副主任
李伟华说，从今春招聘情
况看，园区企业招录的新
员工中，有很大一部分是
从大城市返乡、懂市场有
技术的本地人。
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Първата партида, изпратена  
от Китайския червен кръст 
пристигна в Дамаск

Платежният баланс на Китай 
за 2022 г. е бил в равновесие

Нов въздушен товарен  
маршрут ще свързва 
градовете Сямън и Сао Пауло

В

С

П

ечерта на 9 фев- 
руари първата пар- 
тида медицински  
консумативи за 
5000 души, пре-
доставени от Ки-

тайския червен кръст за за-
сегнатите от земетресение-
то райони в Сирия, прис-
тигна на международното 
летище в Дамаск.

За спешна хуманитарна 
помощ Китайският червен 
кръст вече предостави 200 
хиляди долара в брой на Си-
рийския червен полумесец.

Заместник-директорът 
на Държавното управление 
за международно развитие 
и сътрудничество Дън Бо-
цин обяви, че Китай ще 
достави на Сирия спешна 
хуманитарна помощ на 

поред публикува-
ните от Държав-
ното управление 
за чуждестранни-
те валути данни – 
през 2022 г. пла-

тежният баланс на Китай е 
поддържал равновесие. 

Излишъкът по текущата 
сметка е достигнал 417,6 ми-
лиарда щатски долара, кое-
то е рекордно високо ниво. 
Размерът на излишъка към 
БВП на страната се намира 
в разумни граници.

Данните показват, че 
през 2022 г. общата стой-
ност на вноса и износа на 
стоки възлиза на 6,04 три-
лиона щатски долара, а тър-
говският излишък отчита 
стойност от 685,6 милиар-
да щатски долара. 

реди дни бе пус-
ната нова карго 
услуга между ки- 
тайския град Ся-
мън и бразил-
ския Сао Пауло. 

В 10:40 ч. пекинско вре-
ме самолет на Етиопски-
те авиолинии, натоварен с 
96,1 тона стоки, излетя от 
международното летище 
на Сямън за най-големия 

град на Южна Америка – 
Сао Пауло. Новата линия 
ще се обслужва от товарен 
самолет „Боинг В777F“ и 
ще има полети всеки петък 
през февруари и всеки поне-
делник и петък през март.

Сред изнасяните сто-
ки са предимно поръчки, 
свързани с трансгранич-
ната електронна търговия, 
медицински и високотех- 

нологични продукти, как-
то и интегрални схеми, а 
вносът включва морски да-
рове и плодове.

От Етиопските авиоли-
нии заявиха, че в бъдеще 
се надяват да си сътрудни-
чат с повече летища в Ся-
мън и да открият и други 
постоянни маршрути, за да 
улеснят търговията и пер-
соналния обмен.   

Мащабът и на трите 
показателя – внос, износ 
и търговски излишък, дос-
тига рекордно високо ниво. 
Освен това нетният приток 

на преки инвестиции е про-
дължил, а трансгранични-
те капиталови потоци като 
цяло са били рационални и 
организирани.

стойност 30 милиона юа-
на, включително 2 мили-
она долара парична помощ 
и спешни материали, като 

също и ще ускори изпълне-
нието на текущите проек- 
ти за оказване на храни-
телна помощ. К

„Бейдоу“ ускорява 
интеграцията си в 
различни области

итайската систе-
ма за сателитна 
навигация „Бей-
доу“ се интегри-
ра във все по-го-
лям брой сце-

нарии за приложение ка-
то позициониране, навига-
ция и международно тър-
сене и спасяване.

По време на почив-
ните дни за тазгодишния 
Пролетен фестивал бяха 
отбелязани нови рекорди 
в обема на пътуващите. 
Увеличеният пътнически 
трафик представи предиз-
викателства пред работе-
щите в сферата на транс-
порта, които трябваше да 
поддържат транспортна-
та и жп мрежата в пълна 
изправност. Благодарение 
на въвеждането на систе-
ма за защита на персона-
ла, поддържана от навига-
ционната спътникова сис-
тема „Бейдоу“, Пролетни-
ят фестивал мина спокой-
но и без сериозни аварии.

Новата система инте-
грира технология за високо 
прецизно позициониране, 
терминал за влакова нави-
гация, интернет на нещата 

и други високотехнологич-
ни функции, осигуряващи 
защита на жп гарите, ло-
комотивите и работници-
те. Към днешна дата нова-
та система е инсталирана 
на над 600 гари и обхва-
ща над 10 000 км железо-
пътни линии. Повече от 15 
000 терминала са вече пус-
нати в употреба.

Навигационната техно-
логия „Бейдоу“ се използва 
и в селскостопанския сек-
тор. В град Ботoу, провин-
ция Хъбей, Северен Китай, 
големите комбайни за ца-
ревица са управлявани с 
автопилоти. „В града има 
повече от 200 интелигент-
ни селскостопански маши-
ни, оборудвани с навига-
ционна система „Бейдоу“, 
казва Ли Тиелиен, дирек-
тор на градското управле-
ние по земеделие и селски 
въпроси.

Дълбоката интеграция 
на „Бейдоу“ и големите 
данни, интернет на неща-
та и изкуственият интелект 
са широко използвани и 
при реагирането на извън-
редни ситуации и помощта 
при бедствия.

Мостът над канала „Дафа“ в град Дзуни 
Мостът е част от магистралата „Жъндзун“  
в провинция Гуейджоу и благодарение на този 
мащабен инженерен проект отдалечените планински 
села в района вече не са откъснати от света.
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еотдавна евро-
пейският коми-
сар за вътреш-
ния пазар Тиери 
Брентон произ-
несе реч в Цен-

търа за стратегически и 
международни изследвания 
във Вашингтон, която беше 
расистка и насочена срещу 
Китай, отбелязва в комен-
тар англоезичният китайски 
в. „Чайна дейли“. Брентон 
каза, че ЕС и САЩ трябва 
да развият силна обща ос-
нова за технологичната си-
гурност и не трябва да „поз-
воляват на Китай достъп 
до най-напредналите тех-
нологии“. Той посочи об-
ласти като полупроводни-
ци, квантово изчисление, 
облак и изкуствен интелект.

Думите на Бретон отра-
зяват дълбоко вкорененото 
колониално мислене, че на 
страни като Китай може да 
бъде позволено да произ-
веждат само стоки от ни-
сък клас, като дрехи, обув-
ки и играчки, както всъщ-
ност беше през първите го-
дини на реформите и от-
варянето на Китай. Въпре-
ки това хората, свикнали да 
експлоатират евтината ра-
ботна ръка и екологични-
те стандарти в Китай, не 
могат да приемат факта, че 
Китай е настигнал САЩ и 

ЕС в напредналите техно-
логии, след като е инвести-
рал години наред в образо-
вание, научноизследовател-
ска и развойна дейност в 
областта на науката и тех-
нологиите.

Бретон се закле в лоял-
ност към САЩ, с което про-
даде и интересите на ком-
пании от ЕС, като холанд-
ския производител на обо-
рудване за чипове ASML, 
който беше принуден от  
САЩ да наложи строги 
ограничения върху износа 
за Китай – един от най-го-
лемите му клиенти.

Вместо да протестира 
срещу малтретирането на 
компаниите от ЕС от стра-
на на САЩ и нарушаването 
на суверенитета на ЕС, Бре-
тън каза, че Европа вина-
ги ще бъде до САЩ, когато 
става въпрос за гарантира-
не на обща сигурност в тех-
нологиите. Подобно прекло-
нение не е нищо ново, тъй 
като САЩ имат огромно 
влияние в ЕС. Това влия-
ние малцина политици от 
ЕС се осмеляват да споме-
нат и още повече да оспор-
ват. Много европейски дър-
жави пренебрегнаха оцен-
ката на собствените си екс-
перти през последните три 
години, като сляпо следва-
ха указанията на САЩ за 

забрана на „Хуауей“.
Преди десет дни гене-

ралният директор на Евро-
пейската космическа аген-
ция Йозеф Ашбахер каза, 
че ЕSА вече няма бюдже-
тен капацитет или полити-
ческо разбиране да изпра-
ти своите астронавти до ки-
тайската космическа стан-
ция Тянън. Астронавтите 
Саманта Кристофорети и 
Матиас Мауер са се под-
готвяли за това от години, 
включително преминавай-
ки съвместно обучение за 
оцеляване в морето с тех-
ните китайски колеги. 

Италианката Саманта 
Кристофорети се превър-
на в онлайн сензация в Ки-
тай, след като туитна стихо-
творение от китайския ка-
лиграф от 4-ти век Уан Си-
джъ, от борда на Междуна-
родната космическа стан-
ция, летяща над Китай. До-
ри в разгара на Студената 
война САЩ и СССР си съ-
трудничиха в Космоса, та-
ка че е срамно от страна на 
ESA да спре сега сътрудни-
чество с Китай. 

Изследването на Космо-
са е в полза на човечест-
вото и Китай многократ-
но е заявявал, че привет-
ства международните парт-
ньори, особено развиващи-
те се нации, да участват в 

неговите програми за из-
следване на космоса, за раз-
лика от прословутата по-
правка на Волф от 2011 г. на 
САЩ, която забранява кос-
мическото сътрудничество 
на САЩ с Китай.

Китай отдавна гледа на 
ЕС като на партньор за съ-
трудничество. Предприя-
тията от ЕС са направи-
ли огромни инвестиции в 
Китай, а Китай и ЕС са 
най-големите в света тър-
говски партньори. Освен 
това човешкият обмен 
между Китай и Европа се 
разрасна бързо, увелича-
ват се китайските студен-
ти, които учат в Европа, и 
китайските туристи, посе-
щаващи Европа.

Забележките на Бре-
тон не са просто расистки. 
Те също така показват, че 
този еврокомисар приема 
манталитета на Вашинг-
тон от Студената война,  в 
основата на който е стре-
межът да се раздели све-
тът по политически, соци-
ални, религиозни и науч-
но-технологични линии. То-
ва е свят, в който всички ще 
бъдат по-зле. Бретон, 68-го-
дишен французин, е доста-
тъчно възрастен, за да пом-
ни какво означава послед-
ната Студена война за хо-
рата в Европа.

енералният секре-
тар на НАТО Йенс 
Столтенберг неот-
давна посети Ре-
публика Корея и 
Япония и изрази 

намерението си да засили 
военното сътрудничество с 
двете страни. Този ход по-
казва, че НАТО се опитва 
да се трансформира от тран-
сатлантически съюз в гло-
бална структура за сигур-
ност, но това ще се отрази 
негативно на мирното раз-
витие на Азиатско-тихооке-
анския регион (АТР), под-
чертава в коментар People‘s 
Daily Online. 

След срещата Столтен-
берг и японският премиер 
Фумио Кишида публику-
ваха документ, в който се 
посочва, че „трансатлан-
тическата и индо-тихооке-
анската сигурност са тяс-
но свързани“ и „това, кое-
то се случва днес в Европа, 
може да се случи утре в Из-
точна Азия“. Страните зая-
виха, че двустранните парт-
ньорства вече са достигнали 
„нови висоти“. В съвместно-
то изявление Япония и НА-
ТО също споменаха Китай,  

като не само отбелязаха, че 
Китай „оспорва междуна-
родния ред, основан на пра-
вила“, но също така под-
чертаха, че военното раз-
витие на Китай е „въпрос 
на сериозна загриженост“. 
Столтенберг каза още, че 
контролът на Китай върху 
инфраструктурата в отдел-
ни страни членки на НА-
ТО, ще окаже влияние вър-
ху сигурността на алианса. 
Въпреки че в съвместно-
то изявление се казва, че 
страните не виждат Китай 
като съперник, те са гото-
ви да работят заедно, за да 
посрещнат „предизвикател-
ствата на КНР“.

Сътрудничеството меж-
ду Република Корея и НАТО  
се развива бързо. През юни 
миналата година президен-
тът на Република Корея Юн 
Сок Йол за първи път взе 
участие в срещата на вър-
ха на Северноатлантиче-
ския алианс в Мадрид, а 
през ноември миналата го-
дина Република Корея от-
кри дипломатическа мисия 
в НАТО. Въпреки факта, 
че страните не направиха 
съвместно изявление след 

посещението на Столтен-
берг в Република Корея, по 
време на разговорите учас-
тниците споменаха тясната 
връзка между трансатлан-
тическата и индо-тихооке-
анската сигурност.

Отговаряйки на въпроси 
в университети в Републи-
ка Корея и Япония, Стол-
тенберг даде интересен от-
говор на опасенията на две-
те страни по ядрения про-
блем, заявявайки, че въ-
преки че целта на НАТО е 
да създаде свят без ядрени 
оръжия, НАТО е все още 
ядрена организация, САЩ 
контролират ядрените оръ-
жия, базирани на системи-
те за доставка на страните 
членки. Очевидно алиансът 
се опитва да използва „яд-
рената заплаха“, за да при-
влече към сътрудничество 
страните от Азиатско-тихо-
океанския регион, посочва 
People‘s Daily Online.

По повод визитите на 
Столтенберг в Република 
Корея Джон Фейтен, дирек-
тор на Центъра за изследва-
не на регионалната сигур-
ност към Китайската ака-
демия на науките, изрази 

мнение, че НАТО е изпра-
вена пред три предизвика-
телства в „азиатско-тихоо-
кеанската стратегия“ и гло-
бализацията. 

Първо, предизвикател-
ството да управляваш алиан- 
са. Разпространението на ев-
ропейската архитектура за 
сигурност в света неизбежно 
ще доведе до несъответствие 
на интересите на страните 
– членки на НАТО в Азиат-
ско-тихоокеанския регион. 

Второ, САЩ водят непо-
пулярна нова студена вой-
на срещу Китай. 

Трето, не е рационално 
да се използват определени 
стойности за решаване на 
проблеми със сигурността. 

Хората се нуждаят от кон-
цептуална промяна в област- 
та на сигурността, за да от-
говорят правилно на съот-
ветните предизвикателства 
в области като изменението 
на климата, пропастта меж-
ду богати и бедни, здравео-
пазването, заетостта и други 
основни общества, се отбе-
лязва в заключение на ко-
ментара.

Преклонението пред Вашингтон продава 
интересите на Европейския съюз

НАТО крои „Азиатско-тихоокеанската 
стратегия“ с цел глобализация

Китай отдавна 
гледа на ЕС като 
на партньор за 
сътрудничество. 
Предприятията 
от ЕС имат 
огромни 
инвестиции в 
КНР, а Китай и ЕС 
са най-големите в 
света търговски 
партньори и 
търговският 
им обмен се 
увеличава

След срещата 
на генералния 
секретар на 
НАТО Йенс 
Столтенберг 
с японския 
премиер 
Фумио Кишида 
бе пуснат 
документ, 
в който се 
посочва, че 
„трансатлан- 
тическата 
и индо-
тихоокеанската 
сигурност са 
тясно свързани“

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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Икономическо чудо: 
Китай се възстановява с невиждан темп, 
вдига целия свят със себе си

П
Правителството призова големите държавни 
предприятия да разширят ефективните инвестиции

рез настояща-
та 2023 г. цен-
трално управля-
ваните държав-
ни предприятия 
в Китай трябва 

да разширят ефективните 
инвестиции и да оптими-
зират стратегиите си за ка-
питаловложения, се казва в 
скорошно циркулярно пис-
мо от Комисията за над-
зор и управление на дър-
жавните активи.

Докато изясняват по-
соката на разширяване на 
ефективните инвестиции, 
предприятията трябва да 

се съсредоточат върху кри-
тични области като голе-
ми национални проекти, 
инфраструктура и укреп-
ване и допълване на ин-
дустриалните вериги.

Според писмото трябва 
да се насърчат инвестици-
ите в развитието на стра-
тегически нововъзниква-
щи индустрии и модерни-
зирането на традиционни-
те сектори, като същевре-
менно се засили енергий-
ната и ресурсна сигурност 
и се постигне благоприя-
тен цикъл между научни 
технологии, индустрии и 

финансиране.
В циркуляра се отбеляз-

ва, че големите държав-
ните предприятия на цен- 

трално подчинение трябва 
да увеличат управлението 
на риска и контрола в кри-
тични области.

Н
еотдавна инвес-
тиционните бан-
ки и междуна-
родните органи-
зации, които сле-
дят икономиче-

ските показатели на вся-
ка страна, повишиха про-
гнозите си за икономиче-
ския растеж  на КНР през 
2023 г. след впечатляващо-
то възстановяване на стра-
ната след ковид пандемия-
та. Според някои икономи-
сти тази година БВП на Ки-
тай ще нарасне с 6%, което 
ще се дължи както на пра-
вителствените политики в 
полза на растежа и отваря-
нето на страната след ус-
пешната борба с ковид, та-
ка и на нарастващото по-
требление на вътрешния ки-
тайски пазар, например на 
фона на китайския Проле-
тен фестивал. Според Меж-
дународния валутен фонд 
китайската икономика ще 
се разшири с 5,2% през та-
зи година, което е завиша-
ване на прогнозата с 0,8% 
спрямо това, което органи-
зацията предвиждаше през 
октомври 2022 г. „Моргън 
Стенли“ от своя страна уве-
личи прогнозата си за рас-
теж на КНР от 5,4 на 5,7%.

В рамките на Пролетния 
фестивал в Китай е имало 
2,9 милиона трансгранич-
ни пътувания и 308 мили-
она вътрешнокитайски пъ-
тувания, което значително 
подобрява икономическата 
динамика, коментира Ра-
дио Китай за чужбина. Се-
риозно и показателно ико-
номическо раздвижване ви-
дяхме и във връзка с Фес-
тивала на фенерите, отбеля-
за медията. Обикновено то-
зи празник не води до голе-
ми консуматорски изблици 
и масово пазаруване, както 
по-продължителните праз-
ненства, но тази година па-
заруването беше изненадва-
що. Оказва се, че сега ки-
тайците с доста по-лека ръ-
ка харчат пари не само за 
продукти, които са свързани 
с фестивала, но и за храна, 
пътешествия и забавления. 
Според някои данни про-
дажбите на фенери напри-
мер са се качили със 130% 
спрямо миналата година. 
Но това всичко е само про-
дължение на голямото па-
заруване, което беше свър-
зано с Пролетния фестивал 
за новата година, при кой-
то вътрешнокитайският ту-
ризъм се увеличи с 23% .

Правителствените 
политики са важен фактор 

за темповете на растежа
Правителствените поли-

тики и особено балансира-
ният и гъвкав отговор на 

че Китай, който предста-
влява 18,5% от глобалната 
икономика, няма как да не 
повлияе на целия свят. Ки-
тай, който има най-разви-
тата и мощна индустриал-
на система в света, най-го-
лемия вътрешен пазар и 
един от най-бурно разви-
ващите се научно-техноло-
гически сектори, може да 
даде перспектива на много 
държави, които иначе биха 
се представили по-зле ико-
номически. 

Днес Китай представля-
ва 30% от производствена-
та инфраструктура на света, 
например. Страните, кои-
то търгуват с него, инвес-
тират в КНР или пък са 
обект на китайски инвес-
тиции, лека-полека ще усе-
тят по-стабилно икономиче-
ско възстановяване, откол-
кото онези държави, които 
за съжаление нямат толко-
ва развити връзки с Китай.

Ситуацията с бурно-
то китайско икономиче-
ско възстановяване показ-
ва, че човечеството е наис-
тина взаимосвързано и има 
общочовешка съдба, както 
още преди години заяви Си 
Дзинпин. 

В контекста на това, вся-
какви политики на разделе-
ние, повторение на Студена-
та война и опити за „сдър-
жане“ ще вредят не само 
на Китай, но и на целия 
свят, включително и на те-
зи страни, които си въобра-
зяват, че могат да спечелят 
от тях. Обратното, на фона 
на стабилното и сериозно 
икономическо възстановя-
ване на КНР, свързаните с 
него държави, например те-
зи, които са част от „Един 
пояс, един път“, ще усетят 
по-бързо икономическите 
ползи за своите общества.

ковид пандемията, който 
позволи отварянето на стра-
ната, играят ролята на зна-
чителен фактор за иконо-
мическото възстановяване 
на Китай след пандемията. 
Допринасят също така и но-
ви, модерни икономически 
сектори като например про-
изводството на електроавто-
мобили, напреднали техно-
логии и други, посочва Ра-
дио Китай за чужбина. Рас-
тат също така дигиталната 
икономика и инфраструкту-
рата, която никога не е спи-
рала да се развива с бурни 
темпове в Китай. Властите 
инвестират в дигитално по-
добряване на пътните, желе-
зопътните и пристанищните 
инфраструктурни проекти, 
както и в развитието на ин-
формационните технологии, 
което от своя страна води 
до неспираща трансформа-
ция на китайската иконо-
мика. Китайският бизнес 
също има своята роля, за-
щото дори в ковид време-
ната показа, че може да е 

иновативен, отговорен и да 
се възползва от всяка въз-
можност.

Важно е, че в рамките на 
структурната реформа ще се 
инвестира повече в инфра-
структурни проекти, откол-
кото например в сектора на 
недвижимите имоти. Вла-
стите на Китай са решени 
да продължат с една проак-
тивна фискална политика и 
да финансират стратегиче-
ските проекти, които пома-
гат за националното разви-
тие. Политиките за възста-
новяване от страна на ки-
тайските власти включват 
освен технологически ино-
вации, също така и финан-
сова реформа, някои данъч-
ни облекчения и други та-
кива мерки.

За съжаление, същото не 
може да се каже за целия 
свят, тъй като според някои 
експерти световната иконо-
мика дори е навлязла в ре-
цесия, а други я очакват те-
първа. Смята се, че светов-
ната икономика ще е с по- 

слаби показатели през 2023 г.,  
отколкото през 2022 г. Та-
ка например според МВФ 
глобалният растеж тази го-
дина ще е 2,9%, а по-специ-
ално половината от него ще 
се дължи на Китай и Ин-
дия, докато САЩ и ЕС ще 
отговарят само за една де-
сета от него. Това ясно де-
монстрира в кои страни има 
по-адекватни перспективи и 
политики.

Възстановяването на 
КНР влияе положително 
на икономическите му 

партньори
Този процес също така 

означава, че значението на 
Китай ще е още по-голя-
мо, защото успешното ико-
номическо възстановяване, 
което се очертава пред стра-
ната, ще повлияе позитив-
но и на държавите, които са 
търговски, икономически и 
инвестиционни партньори 
на КНР, се изтъква в комен-
тара на Радио Китай за чуж-
бина. Съвсем разбираемо е, 
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Томас Хелблинг: Икономическият ръст  
на Китай през тази година ще бъде 
отчетливо положителен за света

С
ега, след премах-
ването на проти-
воепидемичните 
ограничения и 
оптимизирането 
на стратегията за 

борба с COVID-19, прави-
телството на страната даде 
ясна подкрепа за икономи-
ческата работа, проправяй-
ки пътя за пълно възстано-
вяване. На заседание на ка-
бинета миналия петък пре-
миерът Ли Къцян предста-
ви за обсъждане проектодо-
клада за работата на прави-
телството, който той тряб-
ва да бъде одобрен на сеси-
ята на парламента в нача-
лото на март. По това вре-
ме се очаква Китай да обя-
ви годишната си цел за ръ-
ста на БВП. На заседание-
то Ли Къцян посочи, че тъй 
като пакетът от политики и 
мерки за стабилизиране на 
икономиката продължава 
да носи ползи, а с премахва-
нето на противоепидемич-
ните ограничения дейност-
та на националното стопан-
ство се подобрява, нужни са 
усилия за консолидиране и 
разширяване на тенденци-
ята към възстановяване на 
икономиката. На фона на 
по-ранното от очакваното 
възстановяване, МВФ пови-
ши прогнозата си за иконо-
мическия растеж на Китай 
през 2023 г. до 5,2 процен-
та, което е с 0,8 процент-
ни пункта повече от октом-
врийските очаквания.

„Очакваният растеж 
от 5,2% в Китай ще 

допринесе за една четвърт 
от глобалния ръст тази 
година. Въздействието 
върху растежа на други 

места е очевидно 
положително“, 

каза Томас Хелблинг по 
време на виртуален бри-
финг миналия петък. Ин-
ституцията предостави съ-
що груба оценка на средно-
то разпространение – за все-
ки процентен пункт по-ви-
сок растеж в Китай ефек-
тът към останалия свят ще 
бъде около 0,3 процентни 
пункта.

„Отчитайки ефекта на 
преливането, в близко бъ-
деще, през 2023 г., трябва да 
посочим, че възстановява-
нето се дължи на потреб- 

Бурното завръщане на китайската икономика може 
да допринесе значително за глобалния растеж 
през 2023 г., водено от силно възстановяване 
на потреблението, заяви неотдавна Томас 
Хелблинг, заместник-директор в отдела на МВФ 
за Азиатско-тихоокеанския регион, отбелязвайки, 
че въздействието на растежа на Китай ще бъде 
„отчетливо положително“ и „особено силно“ в 
страни и области, с които Пекин има по-тесни 
търговски връзки.

лението. Това е различно от 
по-ранните възстановява-
ния след спадове на растежа 
в Китай, които бяха по-ско-
ро движени от инвестиции-
те“, посочи Хелблинг. Тла-
съкът ще се дължи на въз-
становяването на услугите, 
особено в тези с голям ин-
тензитет, включително пъ-
тувания и туризъм както в 
страната, така и в чужбина. 
„Така че това, което бихме 

очаквали, е, че ефектът на 
преливането в близко бъ-
деще ще бъде силен, осо-
бено на фона на солидните 
връзки в туризма с много от 
азиатските съседи, включи-
телно Тайланд или Фили-
пините. Разбира се, колкото 
по-широки са тези връзки, 
толкова по-широко ще бъде 
въздействието“, добави той.

Дейността на сектора на 
услугите в Китай през 
януари се разшири за 

първи път от пет месеца, 
тъй като разходите и пъту-
ванията получиха тласък от 
премахването на ограниче-
нията срещу COVID-19, ка-
то същевременно изпрати-
ха бизнес доверието до бли-
зо 12-годишни върхове, по-
каза проучване на частния 
сектор от икономическото 
издание „Цайсин“.

Съседните държави ве-
че усетиха тенденцията по 
време на едноседмичните 
почивни дни за Пролетния 
празник – резервациите за 

изходящи пътувания ско-
чиха с 640 процента, като 
Банкок, Сингапур, Куала 
Лумпур, Чиангмай, Мани-
ла и остров Бали оглавиха 
списъка на най-популярни-
те дестинации за китайски 
туристи.

Независимо че повтор-
ното отваряне на Китай 
ще даде тласък на глобал-
ния растеж, компенсирай-
ки слабостта в Европа и 
задаващата се рецесия в 
САЩ, някои западни ме-
дии говорят за „инфлацио-
нен натиск“, твърдейки, че 
китайското търсене на су-
ровини, материали и енер-
гия ще повиши цените на 
тези стоки.

В отговор Хелблинг счи-
та, че ако се случи, подоб-
но поведение ще има „огра-
ничено въздействие върху 
инфлацията“, добавяйки, 
че цените на суровините 
се понижиха от началото 
на година „и са по-ниски в 
сравнение с по-ранните про-
гнози“. „Така че ще видим 

по-голяма възходяща, ве-
роятно ограничена възхо-
дяща рискова инфлация от 
по-ранното от очакваното 
отваряне в Китай“, посоч-
ва той.

Темпото, с което Китай  
се възстановява тази 

година, ще бъде от 
значение за света. 

В последната си икономи-
ческа актуализация МВФ 
каза, че световната ико-
номика ще нарасне с 2,9 
процента тази година, кое-
то представлява подобре-
ние с 0,2 процентни пункта 
спрямо предишната прогно-
за от октомври. Това чис-
ло обаче все още би озна-
чавало спад от 3,4 процен-
та през 2022 г. За напредна-
лите икономики забавянето 
ще бъде по-ясно, със спад 
от 2,7 процента през мина-
лата година до 1,2 процен-
та и 1,4 процента през тази 
и следващата. Девет от де-
сетте напреднали икономи-
ки вероятно ще се забавят. 

Световната банка даде мно-
го по-мрачна прогноза, като 
очаква глобалният растеж 
да се забави от 2,9 процен-
та през 2022 г. до 1,7 про-
цента през 2023 г., а БВП на 
САЩ се очаква да нарас-
не само с 0,5 процента през 
2023 г., най-слабата прогно-
за от три десетилетия. 

Перспективите за други 
икономики в света са доста 
несигурни и не са обещава-
щи – като основните фак-
тори включват повишава-
не на лихвените проценти, 
инфлация и енергийни про-
блеми, наред с други. 

Прогнозата за 
икономически растеж 
на Китай от 4,4 до 5,2 
процента се основава 

главно на икономическата 
жизненост след 

повторното му отваряне 
след епидемията 

и бързото възстановяване 
на производството и потреб-
лението. Наблюдателите съ-
що така предупреждават за 
по-разстроен, протекцио-
нистки свят под по-силния 
натиск на САЩ за техноло-
гично разделяне. 

Хелблинг също преду-
преди за възможна „геоико-
номическа фрагментация“ 
при нарастващия натиск за 
технологично разделяне, ци-
тирайки регионалната ико-
номическа перспектива на 
МВФ от октомври 2022 г., 
като казва, че то може евен-
туално да доведе до „значи-
телни приходи или загуби 
на БВП“ по света. 

„Като се имат предвид 
тези рискове, ние подчер-
тахме, че основните ико-
номики трябва да рабо-
тят заедно, за да се спра-
вят с предизвикателствата 
от фрагментация и я избе-
гнат“, подчерта той.
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т началото на  
новия век квар-
тал около езеро-
то Хоухай ста- 
ва известен с 
яркия си но-

щен живот, тъй като мно-
го къщи покрай брега са 
превърнати в магазини за 
сувенири, ресторанти, ба-
рове и кафенета. 

Този район е дом и на 
много големи и малки хра-
мове, имперски дворци и 
резиденции на благородни-
ци от миналото, а също и 
на много хутони – прави 
улички или алеи, типич-
ни за северните китайски 
градове, особено добре за-
пазени в столицата Пекин. 
Тази смесица на старото и 

Езерото Хоухай: поглед  
към древен и модерен Пекин

О

За да усетите духа на 
Пекин, освен по-очевидните 
забележителности като Великата 
китайска стена, Забранения 
град и площада „Тиенанмън“, 
задължително трябва да 
посетите езерото Хоухай, както 
и обграждащия го квартал Сичън. 
Хоухай (задното езеро) е най-
голямото от трите големи езера 
в северната част на Централен 
Пекин. Заедно с другите две –
Циенхай (предното езеро) и Сихай 
(западното езеро), образува 
Шичахай – общото наименование 
за трите северни езера. 

Езерото предлага 
изключително красив пейзаж 

Изглед от езерото към 
Забранения град

Като много езера в Ки-
тай, и Хоухай е изкуствено 
езеро, което покрива площ 
от 352 кв. м. Китайците 
твърдят, че водите на Хо-
ухай са свързани с „вените 
на дракона“ – жизненоваж-
на невидима артерия, която 
според даоизма държи света 
в равновесие, мир и разцвет. 
Езерото е създадено преди 
около 700 години, по вре-
ме на династия Юен (1271 
– 1368), като част от древ-
ните системи за управле-
ние на водите на династи-
ята. Заради големия воден 
басейн, който предлага из-
ключително красив пейзаж 
по изгрев и залез обаче, ско-
ро районът е облагороден 
и запазен за ползване само 

модерното прави районът 
около езерото Хоухай ти-
пичен пример за градските 

райони на съвременен Ки-
тай и е любимо място на го-
лемите тълпи от жителите 

на града  и туристически-
те групи, особено през по-
чивните дни.
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от императорското семей-
ство. Днес езерото се на-
мира в Централен Пекин, 
който по време на династи-
ята Юен е част от зимната 
столица Даду. От Хоухай 
се вижда Забранения град, 
който е само на 4 км раз-
стояние, а бившата резиден-
ция на Сун Цинлин, трета-
та съпруга на Сун Ятсен и 
значителна политическа фи-
гура, е само на една крачка. 
Друга интересна забележи-
телност в района е резиден-
цията на принц Гон, който 
бил принц от клана на Ай-
син Гьоро и важен държав-
ник на водената от манджу-
рите династия Цин. В бли-
зост е и къщата на поета 
Го Можо.

Подредените около езе-
рото като лабиринт хуто-
ни също са построени през 
епохата Юен. Тогава е съз-
дадена и дългата 787 метра 
алея Нанлогу, която се смя-
та за един от най-старите 

Кварталът около езерото е 
известен с яркия си нощен живот

хутони в столицата. Дори 
само разходката по тези 
улици е преживяване заради 
множеството стари сгради 
на традиционната китайска 
архитектура.

Добър начин да почине-
те след разходката в хуто-
ните е да седнете под вър-
бите, които обграждат езе-
рото, да се повозите в лод-
ка или да посетите някой 
от ресторантите. Това място 
става особено оживено през 
нощта, когато отворят баро-
вете и жителите на Пекин 
заприиждат за по питие или 

вечеря след работа. В пове-
чето барове има жива му-
зика във всякакви стило-
ве, като реге, джаз или ки-
тайски поп. Тук може да се 
насладите на страхотна ве-
черя край брега на езерото 
и да се потопите в местна-
та атмосфера след умори-
телните посещения на Заб-
ранения град и други забе-
лежителности и точно за-
това заведенията изискват 
по-високи цени за храната 
и напитките от други мес-
та в Пекин. Много турис-
тически компании органи-
зират семейни посещения 
или домашен обяд в някоя 
от къщите в хутоните, а съ-
що и гидове, за да не про-
пуснат туристите някоя от 
чаровните чайни, скрити в 

малките улички, или по-до-
брите магазини за сувени-
ри. Тези, които не обичат 
ходенето, могат да се пово-
зят и на рикша. Други за-
бележителности на пеше-
ходно разстояние са кула-
та с камбанарията и кула-
та с тъпаните, паркът „Бей-
хай“, паркът „Дзингшан“ и 
храмът „Йонхъ“.

Когато през зимата во-
дата замръзне, Хоухай се 
превръща в зимна пързал-
ка за всякакви ледени за-
бавления, като най-попу-
лярното е пързалянето със 

столове. Прекрасна гледка 
е да видиш как в сърцето 
на толкова голям град мла-
ди и стари, китайци и чуж-
денци, се забавляват като 
деца на замръзналото езе-
ро. Най-доброто време да 
посетите Хоухай е между 
август и октомври. През ля-
тото лотосите са разцъфте-
ли. Наемете лодка и им се 
насладете отблизо в ком-
панията на дивите патици 
мандаринки.

Съзерцанието на плани-
ната от моста Индин е за-
дължително във всеки спи-
сък с „Осемте велики за-
бележителности на Йенд-
зин (днешен Пекин)“. Мос-
тът получава името си, за-
щото прилича на сребърен 
слитък. В миналото, когато 

човек застанел на моста, 
можел да види планината 
Сишан. 

Мостът е като тунел, 
който свързва посетители-
те със старите сгради от ди-
настиите Мин и Цин. До-
като димът от готвенето се 
издига от многото ресторан-
ти, осеяли северния бряг на 
езерото Хоухай, кварталът 
формира съвършения изглед 
към древното и модерното, 
които заедно правят Пекин 
един от най-великите гра-
дове в света.

Галина КрУмова

Мостът Индин 

Кулата с  
камбанарията

През лятото лотосите са 
разцъфтели и разходката с 
лодка е много приятна

През зимата езерото 
замръзва и се превръща  
в любима зимна пързалка
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еКолоГИя

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

В Пекин бе публикувана Бяла книга „Екологичното развитие на Китай през 
новата ера“. Този документ обобщава мерките и постиженията на зеленото 
развитие на Китай през последните десет години и уточнява как страната е била 
твърдо ангажирана със зеленото развитие, как активно е участвала в глобалното 
управление на климата и как е осъществявала по-широко международно 
сътрудничество. Китайската модернизация като ключова задача на пътя на Китай 
към подмладяване, което включва хармония между човечеството и природата, беше 
записана за първи път в доклада на 20-ия национален конгрес на ККП, отбелязва по 
този повод англоезичният китайски вестник „Глобъл таймс“. Изданието подчертава, 
че зеленото развитие на страната през последните 10 години е от решаващо 
значение за нейната бъдеща модернизация.
В глобален контекст справянето с изменението на климата е общо 
предизвикателство и изисква спешно глобално сътрудничество, се посочва в 
публикацията на изданието.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Зеленото развитие на Китай е ярък 
знак за международна отговорност 

енералният секре-
тар на ООН Анто-
нио Гутериш каза 
неотдавна на сре-
щата на Светов-
ния икономиче-

ски форум в Давос, че све-
тът е в „жалко състояние“ 
отчасти поради предизвика-
телството, свързано с изме-
нението на климата. 

Официален представи-
тел на форума в Давос съ-
що заяви, че „промените в 
климата са най-голямото 
предизвикателство на на-
шето време“ и че светът се 
нуждае от глобален, съв-
местен и приобщаващ под-
ход към действията по от-
ношение на климата и при-
родата, за да се помогне за 
възстановяването на наша-
та планета и да се защити 
бъдещето на човечеството.

Но Западът, затънал в 
енергийна криза, отслаб-
ва усилията си да изпъл-
ни обещанието си за огра-
ничаване на въглеродните 
емисии. 

Според съобщения в ня-
кои западни медии Вели-
кобритания се готви да по-
строи първата си от три де-
сетилетия насам нова въ-
глищна мина в Уайтхевън 
в Северозападна Англия, а 
Германия е на път да уве-
личи зависимостта си от 
въглища, докато се бори с 
безпрецедентна енергийна 
криза – дори в противоре-
чия с амбициозните си це-
ли в областта на климата.

КНР допринася  
за справянето  

с глобалните проблеми  
на климата

На този фон в нестабил-
ната глобална ситуация Ки-
тай се явява най-стабилната 
страна, отбелязва „Глобъл 
таймс“. Придържането на 
Пекин към реализиране 
на поставените цели в об-
ластта на зелената иконо-
мика още веднъж разкри-
ва, че Китай играе воде-
ща роля в справянето с въ-
проси като зеленото разви-
тие, усилията във връзка 
с изменението на климата 
и опазването на околната 
среда. Тази роля е ярко въ-
плъщение на отговорност-
та на Китай към зеленото 
развитие и опазването на 
околната среда.

Г

изменението на климата и 
развитието на зелената ико-
номика, допринасяйки зна-
чително за универсалното 
екологизиране на глобална-
та икономика. Въпреки то-
ва все още има идващи от 
някои западни страни кри-
тики към Китай относно 
изменението на климата. 

В някои западни ме-
дии дори се твърди, че ки-
тайците, които ядат месо, 
ще представляват заплаха 
за изменението на клима-
та. Все по-голям брой хо-
ра по света обаче осъзна-
ват, че Западът се опитва 
да използва намаляването 
на емисиите като полити-
чески инструмент и оръ-
жие в опит да забави тем-
пото на напредък на раз-
виващите се страни. 

В момент, когато Ваши- 

нгтон смята Китай за свой 
основен противник, воде-
ният от САЩ Запад из-
ползва теми като измене-
нието на климата и въгле-
родните емисии като сред-
ство за клевета и сдържа-
не на Китай.

Всички в света  
трябва заедно да работят 

за зеленото развитие
„Опазването на околна-

та среда и противодействи-
ето на изменението на кли-
мата са общи отговорнос-
ти на всички страни. Са-
мо когато всички страни 
се обединят и работят за-
едно за насърчаване на зе-
леното и устойчиво разви-
тие, можем да поддържа-
ме цялостния баланс в еко-
логията на Земята и да за-
щитим единствения дом на 

човечеството“, се подчер-
тава в Бялата книга „Еко-
логичното развитие на Ки-
тай през новата ера“. В се-
гашната критична ситуа-
ция, когато солидарността 
на международната общ-
ност е спешно необходи-
ма за справяне с общите 
предизвикателства, Запа-
дът трябва сериозно да из-
пълни ангажиментите си, 
да изостави манталитета 
си на снизходително пре-
възходство, да спре да при-
лага стария трик на двой-
ния стандарт и да потърси 
сътрудничество с развива-
щите се страни, включи-
телно Китай, на равни на-
чала. Само по този начин 
планетата може да има обе-
щаващо бъдеще.

Китай ускорено строи транспортна 
мрежа за екологични автомобили  
с цел оптимизация на 
потреблението на енергия

За успехите на Китай в зелената икономика 
говори и фактът, че делът на чистите 

енергийни източници в общото потребление 
на енергия в страната се е увеличил от 14,5% 

през 2012 г. на 25,5% до края на 2021 г. 

Въпреки че е развиваща 
се страна, Китай има осеза-
ем принос към света в спра-
вянето с глобалното измене-
ние на климата. Китай да-
де тласък на глобалните ан-
гажименти за намаляване 
на въглеродните емисии и 
предприе конкретни дейст-
вия в това отношение, каз-
ва Уан Юенфън, директор 
на Изследователския център 

за технология и стратегия за 
неутралност на въглерода 
в Пекинския университет.

Откакто обяви своята 
двойна въглеродна цел през 
2020 г., Китай положи сери-
озни усилия за постигане-
то й, давайки добър пример 
за стимулиране на глобал-
ното намаляване на въгле-
родните емисии чрез кон-
кретни действия. Делът на 
чистите енергийни източ-
ници в общото потребле-
ние на енергия се увеличи 
от 14,5 процента през 2012 
г. на 25,5 процента до края 
на 2021 г. От 2012 г. насам 
средният годишен иконо-
мически растеж на Китай 
от 6,6 процента е подкре-
пен от среден годишен ръст 
от 3 процента в потребле-
нието на енергия.

Китай също така активно  

осъществява обширно и 
прагматично зелено меж-
дународно сътрудничество 
и предоставя на някои раз-
виващи се страни надежд-
ни и модерни, но евтини 
зелени технологии. Много 
страни са се поучили от 
целта и успешната практи-
ка на Китай за зелена ико-
номика и са избегнали от-
клонения при справянето с 
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5 силни 
антибиотика 
от природата

рез 1927 г. Алек-
сандър Флеминг 
открива пеници-
лина, който се 
счита за първия 
антибиотик на 

западната медицина. От- 
тогава лекарствата за борба 
с бактериалните инфекции 
са спасили милиони човеш-
ки животи по света.

Въпреки полезните свой-
ства на тези химични веще-
ства обаче, някои бактерии 
и вируси вече не са им под-
властни и антибиотиците, 
които преди се справяха с 
различните инфекции, вече 
не действат или не са доста-
тъчно ефективни. Така ви-
русите оцеляват и продъл-
жават да се размножават, 
причинявайки повече ще-
ти на организма. Този факт 
се превръща в един от се-
риозните проблеми на съ-
временното здравеопазва-
не по света.

Обаче в природата все 
още съществуват множе-
ство лечебни растения с ан-
тибактериални свойства. Те 
са добра алтернатива в лече-
нието на инфекции в случай 
на антибиотична резистент-
ност или желание да се из-
бегнат страничните ефекти 
от приема на антибиотици.

 Природни алтернативи  
на антибиотиците

Природата е дарила чо-
века с множество лечебни 
растения за справяне с ин-
фекциите. Те са способни 
да укрепят имунитета, да 
защитят „полезните бакте-
рии“ и да се преборят с въз-
паленията.

 Пробиотици
Сложната система на 

стомашно-чревният тракт, 
която поддържа крехък ба-
ланс с множеството микро-
организми, които се нами-
рат там. Микрофлората на 
червата е от съществено 
значение за защитните си-
ли на организма. Експерти-
те често казват, че 80% от 
имунитета се намира имен-
но там.

Полезните микроорга-
низми, които живеят в сто-
машно-чревния тракт, мо-
гат да бъдат лесно унищо-
жени от множеството вред-
ни въздействия, например 
лекарства, алергични ре-
акции, стрес, прекаляване-
то със сладките неща, нез-
дравословните храни, пес-
тицидите и хлора в питей-
ната вода. Дисбалансът в 
чревната микрофлора во-
ди до нарушения в работата 
на други органи и системи.

Пробиотиците са по-
лезни за организма бакте-
рии, които имат благопри-
ятно действие върху микро-
флората на червата, спират 

П
се препоръчва на деца под 
3 години и хора, алергични 
към пчелни продукти.

стомашно-чревния тракт и 
хранителни отравяния, при-
чинени от бактерията еше-
рихия коли.

Прополис
Известен още като пче-

лен клей, прополисът е смо-
листо вещество с доказа-
ни антибактериални, про-
тивогъбични и противо-
вирусни свойства. Пчели-
те го използват като стро-
ителен материал и за де-
зинфекция на кошера. Те 
го събират от растенията и 
буквално застилат целия ко-
шер с него.

Съвременните проуч-
вания показват, че проти-
вобактериалните свойства 
на прополиса се дължат 
на множеството флавоно-
иди, които съдържа, като ге-
лангин, пиноцембрин и др. 
Той се използва от древни 
времена като лечебно сред-
ство външно или се приема 
вътрешно под формата на 
спиртен или воден извлек.

Освен че се бори с ин-
фекциите, пчелният клей 
подсилва имунитета, пома-
га при язви, гастрит и ко-
лити, стомашно-чревни за-
болявания, възпаления на 
устната кухина. Обаче не 

Създадоха животоподдържащото 
устройство, задвижвано  
от ракетна технология

ървото разработено в Китай 
устройство за екстракорпо-
рална мембранна оксигена-
ция (ECMO) Revive-I, задвиж-
вано от ракетна технология, 
бе пуснато наскоро на паза-

ра. То функционира като вид изкустве-
но сърце и бял дроб и поддържа сър-
дечната и дихателни функции на паци-
ентите извън тялото. Обикновено из-
ползвано при отворена сърдечна хирур-
гия, употребата му се увеличи рязко по 
време на епидемията от COVID-19. Ус-
тройството бе като „чудотворна маши-
на“ за тежкоболните, някои от които 
оцеляха благодарение на него. 

Учените от Rocket-Medical, дъщерна 
компания на Китайската академия за 
ракетни технологии, започнаха разра-
ботката на Revive-I през 2020 г. В срав-
нение с чуждите марки, патентованият 
в Китай Revive-I е по-лек и лесно под-
вижен. Тежи по-малко от 7,5 кг и мо-
же да бъде транспортиран в линейка.

Държавното управление на меди-
цинските продукти на Китай наскоро 
издаде разрешение за спешна употре-
ба на Revive-I. Това е второто китайско 
ECMO устройство, одобрено за публич-
на продажба. Първото бе разработено 
от базираната в Шънджън компания 
Chinabridge Medical.

П

растежа на вредните бак-
терии, помагат за добро-
то храносмилане, укрепват 
имунитета, предпазват от 
инфекции. Хората с доста-
тъчно полезни бактерии в 
червата са по-устойчиви на 
заболявания и се радват на 
добро здраве.

Лактобактериите и био-
фидобактериите също под-
държат хармонията в чрев-
ната флора, произвеждайки 
органични съединения, като 
млечна и оцетна киселина, 
както и водороден прекис, 
които повишават киселин-
ността в червата и не до-
пускат размножаването на 
вредните бактерии.

Пробиотиците произ-
веждат и бактериоцини, ве-
щества, които действат ка-
то природни антибиотици и 
убиват нежеланите микро-
организми.

Киселото мляко и дру-
ги млечни продукти, които 
съдържат биофидобактерии 
и лактобактерии, се използ-
ват като лечебно средство от 
древни времена. Но някои 
подсладени млека напри-
мер са загубили много от 
полезните пробиотици. За-
това експертите препоръч-
ват натуралните продукти.

 Масло от риган
 Проучванията на уче-

ните показват, че маслото 
от риган е със силно анти-
бактериално действие и без 
каквито и да било сериоз-
ни странични ефекти. Зато-
ва в много случаи се пре-
поръчва като допълнение 
или алтернатива на анти-
биотиците.

Мощното бактерицидно 
действие и ефективност на 
маслото от риган се дъл-
жи на веществата тимол и 
карвакрол, които са негови 
основни биоактивни ком-
поненти. Спектърът му на 
действие е съпоставим с то-
зи на най-широкоспектър-
ните синтетични антибио-
тици. Множеството клинич-
ни проучвания показват, че 
маслото от риган едновре-
менно потиска голяма част 
от познатите на медицина-
та болестотворни бактерии 
и облекчава възпалителни-
те процеси. То е ефективно 
при инфекции на синусите, 
възпалени сливици, бронхи-
ти, гъбички в устната ку-
хина, както и инфекции на 

Чесън 
Противомикробното 

действие на чесъна е ши-
роко известно. Той убива 
бактериите и защитава ор-
ганизма от инфекции. Кли-
ничните проучвания показ-
ват, че по ефективност той 
се равнява на пеницилина, 
стрептомицина, еритроми-
цина и тетрациклина. Ос-
вен това се бори успешно с 
някои бактерии, които вече 
не реагират на синтетични-
те антибиотици. Известен 
факт е също, че миризма-
та на прясно разрязан че-
сън убива бактериите в ра-
диус от 20 см.

Като лечебно средство 
може да се използват как-
то скилидки, така и чесно-
во масло. За да го приготви-
те в домашни условия, счу-
кайте чесъна и го оставе-
те да престои няколко дни 
в любимото ви растител-
но масло.

 Куркума
Куркумата е основна 

подправка в индийската 
кухня и добре изучен при-
роден антибиотик. Тя се бо-
ри с редица болестотворни 
вируси, бактерии и гъбички. 
Освен това е отлично про-
тивовъзпалително средство. 

Ефективен лек при  прос-
туди и настинки е комбина-
цията от куркума и мед.  В 
стъклен буркан смесете 100 г  
мед с 10 г куркума на прах 
и оставете на престои една 
нощ. След това първия ден 
приемайте по 1/2 ч. л. на 
всеки час, втория на всеки 
два часа, а на третия – су-
трин, обед и вечер.

При възпалено гърло до-
бър помощник са гаргарите 
с куркума. В 1 чаша топла 
вода добавете половин ч. л. 
куркума на прах. Правете 
гаргара сутрин и вечер. След 
това в продължение поне на 
един час не консумирайте 
храна и течности. 

здраве

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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Кратък преглед 
на истината за „дългата ръка“ 
на американското правосъдие

САЩ са единствената  
суперсила в света,  

използваща активно  
политиката на санкции

Според прегледа на санкциите на Ми-
нистерството на финансите за 2021 г. до 
фискалната 2021 г. броят на активните 
санкции на САЩ се е увеличил над 9400.

Съединените щати често са налагали 
едностранни санкции извън рамките на 
ООН. Само през 2021 г. Министерството 
на финансите на САЩ, Министерството 
на търговията и други агенции са нало-
жили различни санкции на над 2000 су-
бекта. В резултат на това санкционната 
функция на Съвета за сигурност е подко-
пана, което сериозно засяга нормалната 
му функция за поддържане на междуна-
родния мир и сигурност.

В статия, публикувана във Foreign 
Affairs, професор Даниел Дрезнър от уни-
верситета „Тафтс“ критикува поредните 
правителства на САЩ за злоупотреба с 
икономическата принуда и за икономи-
ческо насилие и използване на санкции 
като предпочитано решение на диплома-
тически проблеми, които са неефективни 
и причиняват хуманитарни катастрофи.

Юрисдикцията „с дълга  
ръка“ демонстрира  

пълното излизане  
на Съединените щати от 

либералната пазарна икономика
За да запазят своето икономическо и 

технологично надмощие, САЩ злоупотре-
бяват с публичната си власт, за да се на-
месват в нормалния международен търгов-
ски обмен и конкуренция, понякога дори 
използват вторични санкции, за да нама-
лят търговията на определени компании. 
Юрисдикцията „с дълга ръка“ на САЩ 
се превърна в инструмент за обществена-
та им власт за потискане на конкуренти-
те и намеса в нормалните международни 
бизнес дейности, като демонстрира пъл-
ното оттегляне на Съединените щати от 
поста си на дългогодишен самопровъзгла-
сил се шампион на либералната пазарна 
икономика.

Едностранните санкции  
от САЩ нарушават  

основните  
човешки права

През последните години Съединени-
те щати често налагат едностранни санк-
ции на организации в различни държави, 
за които се смята, че са участвали в „се-
риозни нарушения на човешките права“. 
Въпреки това, докато упражняват такива 
едностранни санкции, Съединените щати 
често нарушават основните човешки права 
на санкционираните субекти, пренебрег-
вайки факта, че техните човешки права 
също имат право на защита.

Съединените щати трябва да се откажат 
от своите незаконни едностранни санкции 
и мерки за стигаща далеч юрисдикция и 
наистина да поемат международните си 
отговорности като постоянен член на Съ-
вета за сигурност на ООН.

Досега „дългата ръка“ на юрисдикцията  
на Съединените американски щати е достигала  
Китай, Русия, Иран, Сирия, КНДР, Куба, Франция, 
Обединеното кралство, Германия, Япония и др.

Значението на  
„дългата правосъдна  

ръка“ на САЩ
Съгласно вътрешното законодател-

ство на САЩ, правораздаването „с дъл-
га ръка“ се отнася до юрисдикцията над 
лица или групи, установени или преби-
ваващи извън територията на санкцио-
ниращата държава. 

По същество юрисдикцията „с дълга 
ръка“ е произволна съдебна практика, 
използвана от правителството на САЩ 
въз основа на националната им мощ и 
финансова хегемония, за налагане на 
извънтериториално правораздаване над 
юридически и физически лица от дру-
ги държави въз основа на собственото 
им законодателство.

Система на правната  
„дълга ръка“  

на Съединените щати
През многото години на упражнява-

не на такава юрисдикция Съединените 
щати постепенно разработиха масивна, 
взаимно подсилваща се и взаимосвър-
зана правна система за юрисдикция „на 
дългата ръка“ и продължиха да разши-
ряват и усъвършенстват своята право-
раздаваща власт, като по този начин я 
оформиха като инструмент на официа-
лен Вашингтон за стъпки напред в хе-
гемонистичната дипломация и преслед-
ване на икономически интереси.

Съединените щати въведоха система 
за цялото държавно управление за прак-
тикуване на юрисдикция „с дълга ръ-
ка“, която включва разделение на тру-
да между отделните ръководни органи 
и междуведомствено сътрудничество.

На всичкото отгоре правителството 
на Съединените американски щати за-
силва прилагането на своите санкции 
чрез контрол върху SWIFT и CHIPS, две 
основни системи за трансгранични пла-
щания и клиринг, като оказва натиск 
върху тях, когато сметне за необходимо, 
за да прекратят контактите с финансо-
вите институции на съответната държа-
ва за постигане целта на наложени ико-
номически санкции.

Разширяване  
на юрисдикцията  

„с дълга ръка“ на САЩ
Позовавайки се на правилото за „ми-

нимални контакти“ и „доктрината за 
ефектите“, Съединените щати са раз-
работили масивни и сложни правни и 
правоприлагащи системи, за да подкре-
пят своето правораздаване „с дълга ръ-
ка“, като разширяват обхвата и области-
те на приложение.

Юрисдикцията „с дълга ръка“ също 
се превърна в средство, чрез което Съ-
единените щати злоупотребяват с ед-
ностранни санкции и особено с вторич-
ните санкции. За да осигурят екстрате-
риториалните ефекти на правосъдни-
те закони на САЩ, Съединените щати 
обикновено използват съдебната власт, 
за да държат екстериториални субекти и 
лица отговорни за неспазване на санк-
циите на САЩ.
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Проспериращо развитие на индустрията 
за въглеродни влакна в Китай

Разработен е робот, 
променящ формата си

есто наричат въ-
глеродните влак-
на „черното злато 
на материалите“ 
и „мечтания ма-
териал“ на всеки 

инженер. Това са ултра тън-
ки влакна с висока якост на 
опън, устойчивост на износ-
ване и устойчивост на коро-
зия от материал за компо-
зити, който се изработва от 
полиакрилонитрил. В разго-
ворния език този материал е 
наричан още и „карбон“ (от 
английската дума за въгле-
род). Те могат да бъдат при-
ложени в широк спектър от 
области като аерокосмиче-
ско пространство, енергий-
но оборудване, транспорт и 
спортно оборудване. 

Напоследък новоприло-
жимите сектори на въгле-
родните карбонови влакна 
са всички модерни интели-
гентни енергоспестяващи 
продукти и услуги. Влакна-
та правят вятърните турби-
ни и превозните средства с 
нови енергийни източници 
по-леки, ракетите-носители 
повече енергийно ефектив-
ни, а редица други модер-
ни интелигентни продукти 
по-издръжливи. В интерес 
на истината, карбонът сега 
се вижда в почти всяка ин-
дустрия и стъпка по стъп-
ка навлиза и във всяко до-
макинство.

Въглеродните влакна 
са разделени на категории 
малки и големи тегления 
(small-tow/large-tow). Пакет 
от повече от 48 000 въгле-
родни влакна би попад-
нал в категорията на голе-
мите тегления. Карбонови-
те влакна с малки тегле-
ния (small-tow) са с висока 

дъхновени от мор-
ската краставица, 
учени от универ-
ситета „Сун Ят-
сен“, Университе-
та на Джъдзян и 

университета „Карнеги Ме-
лън“ разработиха деформи-
ращ се, магнитно контроли-
ран течен метал, който мо-
же да променя твърдостта 
си, за да подобри капаците-
та си на натоварване.

В демонстрационното ви-
део се вижда как направеният  
от течния метал хуманои-
ден робот излиза от клет-
ка, като се превръща в теч-
ност и след това автоматич-
но възстановява предишна-
та си форма.

Учените вградили маг-
нитоактивна фазова преход-
на материя в течния метал, 
така че да може да прев-
ключва между твърдо и теч-
но състояние чрез нагряване 

Ч

В

влакна вижда по-добра 
структура и доставя про-
дукти, които са с по-висо-
ка производителност и по-
ниска цена.

Например компания-
та за въглеродни матери-
али „Ганкъ“ в провинция 
Шанси, вече е в състоя-
ние да произвежда всички 
основни продукти от кар-
бонови влакна, а водещи-
ят китайски производител 
на карбон Джонфу Шънин 
(Zhongfu Shenying) също из-
гражда завод с капацитет на 
производство 30 000 тона. 

От известно време Ки-
тай непрекъснато прави но-
ви пробиви в производство-
то и ключовите технологии 
на въглеродните влакна и 
разширява съответния про-
изводствен капацитет бла-
годарение на подкрепата на 
политиките на централни-
те и местните власти, как-
то и усилията, положени 
от предприятията. Пазар-
ният дял на произведени-
те в страната продукти от 
въглеродни влакна се е по-
качил до 46,9% през 2021 г. 
от 31,7% през 2019 г.

Китай може да се похва-
ли с цялостна и независима 
индустриална система и се 
радва на предимства като 
супер голям пазар, който 
създава богати сценарии за 
търговското приложение на 
въглеродните влакна. Ней-
ните големи екипи за на-
учноизследователска и раз-
война дейност и нововъз-
никващи иновативни па-
зарни субекти също осигу-
ряват солидна подкрепа за 
иновациите в технологии-
те от въглеродни карбоно-
ви влакна.

27,7% повече на годишна ба-
за. В допълнение към на-
растващото търсене в кос-
мическата индустрия, сек-
торът за продукти и услуги, 
свързани с новите енергий-
ни източници, воден от ин-
дустрията за вятърни турби-
ни, се превърна във важен 
двигател, задвижващ разви-
тието на въглеродните кар-
бонови влакна, извеждайки 
индустрията до нова фаза 
на развитие с промишлено 
приложение. Това търсене 
ще продължи да нараства 
в обозримо бъдеще, като 
се има предвид постоян- 
ното модернизиране на 
оборудването в търговска-
та авиация и безпилотните 
летателни апарати в Китай.

Благодарение на разши-
ряващия се пазар, китайска-
та индустрия за въглеродни 

до девет пъти по-голяма от 
тази на стоманата. Съдър-
жанието на въглерод дос-
тига 95%.

Това означава, че Китай 
вече е направил важни про-
биви в производството на 
въглеродни влакна с голе-
ми тегления и вътрешното 
производство на оборудва-
не. С развитието на високо-
технологичната индустрия в 
Китай, карбоновите влакна 
вече навлизат във все по-
вече области на употреба.

Според статистиката 
търсенето на материала в 
страната показва изклю-
чително бързо увеличение 
през последното десетиле-
тие. Например данните по-
казват, че Китай отбеляза 
търсене на въглеродни кар-
бонови влакна от 62 000 то-
на през 2021 г., което е с 

производителност, което въ-
преки това води до високи 
разходи. Големите тегления, 
напротив, са много по-ев-
тини, но все пак поддържат 
надеждност. Следователно, 
те се радват на по-широко 
приложение на пазара.

Наскоро първият 10 000- 
тонен проект за въглерод-
ни влакна в Китай беше 
пуснат в употреба в индус-
триалната база от въгле-
родни влакна на Sinopec 
Shanghai Petrochemical Co. 
Ltd. Качеството, съставът 
и надеждността на проду-
ктите са наравно с подоб-
ни чуждестранни артикули 
по функционалност. Всеки 
пакет има 48 000 въглерод-
ни влакна, всеки от кои-
то е тънък от 1/7 до 1/8 от 
диаметъра на човешки ко-
съм, но има здравина седем 

с променливо магнитно по-
ле или чрез охлаждане на 
околната среда, се посочва 
в резултатите от проучва-
нето, публикувани в списа-
ние Matter.

Роботът е показал високи 
механична якост и капаци-
тет на натоварване, както и 
бърза скорост при движения- 
та в твърдата си форма, а 

при течната – отлична адап-
тивност, като разтегливост, 
разделяне и сливане.

Това ново откритие може 
да бъде приложено при из-
работването на променящи 
формата си винтове за ин-
телигентно сглобяване или 
за отстраняване на чужди 
тела от стомаха, посочват 
още изследователите.

Китайският пътнически самолет C919 с дебют  
на летището в Саня
Неотдавна първият, произведен от Китай голям 
пътнически самолет C919 направи своя дебют на 
международното летище в курорта Саня.
Самолетът е изпълнил тестов полет за проверка на 
оперативните му способности на дълги разстояния по 
маршрута Шанхай – Саня – Харбин.
Настоящият тестов полет включва всички елементи от 
нормалната работа на C919, преди да бъде включен в 
търговска експлоатация.
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Култура

Пътят на коприната в древността е бил 
иновация, събрала мъдростта на поколенията 
китайци. Той е като мост за приятелството 
и интеграцията на цивилизациите, както и 
реализирането на общия им просперитет.  
През изминалите хилядолетия културният 
обмен винаги е бил част от Пътя на 
коприната. Генералният секретар на ЦК на 
ККП Си Дзинпин подчерта, че обменът и 
споделянето между културите са духовно 
богатство, оставено от древните, а 
взаимовръзките между хората трябва да 
бъдат важна част от международното 
сътрудничество в изграждането на „Един 
пояс, един път“, инициатива, чрез която 
Китай и страните в региона се ангажират да 
изградят общност на споделена съдба.

овечеството под-
държа културния 
обмен от хилядо- 
летия. Китайският  
лидер Си Дзин- 
пин посочи, че ци- 

вилизациите се  развиват 
чрез взаимния обмен и спо-
деляне. Древният Път на 
коприната е пресечна точ-
ка на източните и западните 
култури. Чрез него Китай и 
останалите страни от Азия 
и Европа някога са поддър-
жали търговските връзки и 
персонален обмен, благо-
дарение на него китайска-
та култура е достигнала до 
други места на света. Той е 
дал и своя принос за разви-
тието на човешката циви-
лизация като цяло.

Стоките и технологиите  
са носители  

на материалната култура, 
а търговията с тях често е 
придружавана с дейности, 
свързани с културния об-
мен. Преди близо две хи-
лядолетия, по време на ди-
настия Хан, китайски сто-
ки като коприна, чай, пор-
целан, керамика, лакови из-
делия, желязо, напоителни 
технологии, технологии за 
отглеждане на копринени 
буби и производството на 
коприна, за текстилни изде-
лия и обработка на желязо 
са се разпространили в Цен-
трална и Западна Азия и 
други места по света. В съ-
щото време дрехи, подправ-
ки, плодове, редки животни, 
технологии за производство-
то на стъкло и на захар са 
достигнали до Китай. Всич-
ко това значително е обога-
тило социалния и културен 
живот и е подобрило произ-
водството. Четирите вели-
ки изобретения на Древен 
Китай също са се разпрос-
транили по света благода-
рение на Пътя на коприна-
та, насърчавайки развитие-
то на човечеството.

Пътят на коприната съ-
що е свидетел на обмена и 
комуникацията между хора-
та, на тяхното духовно и кул-
турно ниво, като постоян- 

Инициативата „Един пояс, един път“ 
допринася за културния обмен

Ч

но ги обогатява. Например 
чрез него до Китай достигат 
и се разпространяват раз-
лични религии, като най-го-
лямата от тях е будизмът. 
Също така и изкуството 
на Запада, например сте-
нописи, скулптури, статуи, 
песни, танци и други. Всич-
ко това обогатява китайска-
та култура. В същото вре-
ме чрез Пътя на коприна-
та светът научава за тради-
ционни китайски изкуства 
и философски течения, ка-
то конфуцианството, бой-
ните изкуства, калиграфи-
ята, архитектурата, опера-
та и бродерията. Китайска-
та и западната култура се 
допълват взаимно чрез об-
мена и споделянето и про-
дължават да се интегрират 
и развиват заедно.

Културният обмен  
е необходим за 

духовността и винаги е 
служил на хората. 

От началото на инициати-
вата „Един пояс, един път“ 
през 2013 г. Китай е подпи-
сал споразумения за сътруд-
ничество със 145 държави и 
32 международни органи-
зации за съвместното й из-
граждане. Тя предоставя не-
ограничени възможности 
за развитието на страните, 

които обхваща, постоянно 
допринася за напредъка в 
области като финансите, на-
уката и технологиите, обра-
зованието, инфраструктура-
та и други, непрекъснато по-
вишава стандарта на живот.

В същото време „Един 
пояс, един път“ е мост за 
приятелството, чрез кой-
то хората от една държа-
ва могат да се наслаждават 
на други култури. През по-
следните десет години стра-
ните в рамките на иници-
ативата се придържат към 
концепцията за хармонич-
но съжителство на фона на 
различията, взаимен обмен 
на опит и изгода, съвместно 
организиране на фестивали 
на изкуствата, кинопанора-
ми, концерти, изложби на 
културни реликви и книги 
и други дейности. 

Културният обмен и спо-
деляне са важен канал за 
популяризирането на раз-
личните култури и за на-
сърчаването на интеграци-
ята на страните в „Един по-
яс, един път“. Така се засил-
ват взаимосвързаността и 
взаимното доверие между 
народите. Толерантността е 
ключът към приятелството 
между страните, тя е соци-
ална основа за изграждане-
то на инициативата.

В момента светът 
е изправен пред 

предизвикателства като 
антиглобализацията, 

манталитета на Студената 
война, унилатерализма, 

хегемонизма и други 
фактори, 

както и пред безразсъдните 
опити на няколко западни 
държави да опетнят имиджа 
на Китай. На този фон кул-
турният обмен между стра-
ните в инициативата „Един 
пояс, един път“ може да съ-
действа за увеличаване на 
политическото взаимно до-
верие и да засили разбира-
телството между различни-
те народи. Културният об-
мен в рамките на „Един по-
яс, един път“ в никакъв слу-
чай няма за цел еднопос-
очното разпространение на 
китайската култура, а при-
общаване, взаимен обмен 
на опит и споделяне на на-
родната мъдрост. Чрез не-
го страните търсят все по-
вече общи ценности.

Нещо по-важно, кул-
турният обмен е ефектив-
но средство за решаване 
на международни спорове. 
Диалогът между цивили-
зациите се фокусира върху 
търсенето на обща основа 

и инклузивност между тях 
въпреки различията, което 
е ефективен начин за сп-
равяне с недоразумения-
та, повишаване на взаим-
ното доверие и разрешава-
не на споровете. Древният 
Път на коприната и днеш-
ната инициатива „Един по-
яс, един път“ са отражение 
на важната роля, която иг-
рае културният обмен в то-
ва отношение.

Ефективното решаване 
на международни 
спорове всъщност 

е водене на диалог 
между цивилизациите 

и задълбочен 
междукултурен обмен. 

Китайската инициати-
ва „Един пояс, един път“ 
се основава на концепция-
та за равенство и съвмест-
на изгода, хармонично съ-
жителство, откритост и ин-
клузивност, има за цел да се 
изгради общност на споде-
лена съдба, интереси и от-
говорности. Страните, кои-
то участва в нея, поддър-
жат политическото взаим-
но доверие, икономиките 
се интегрират, а култури-
те се приобщават, за да се 
изгради един мирен, сигу-
рен и справедлив междуна-
роден ред. 

Независимо дали става 
въпрос за древния Път на 
коприната, или за съвремен-
ната инициатива „Един пояс,  
един път“, усилията на на-
родите за културен обмен и 
споделяне не могат да бъдат 
спрени. Страните в рамки-
те на „Един пояс, един път“ 
ще продължат да се стре-
мят към културна симбио-
за и общо мислене, взаим-
на полза и общ проспери-
тет. В новата ера изгражда-
нето на инициативата отго-
варя на очакванията на на-
родите по света за културно 
сближаване, на стремежи-
те им към по-добър живот, 
мирен и стабилен световен 
ред, така че да бъде постиг-
нат напредък в изграждане-
то на общността на споде-
лена съдба.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайската зимна индустрия 
очаква през следващия зимен 
сезон над 520 милиона туристи

Китай взе 2 златни медала на 
Световната купа по шорттрек

Една година след 
провеждането на 
Олимпиадата в Пекин, 
всички стадиони и 
обекти са достъпни 
за обществеността и 
местните спортисти

еждународният олимпий-
ски комитет публикува 
статия, в която оценява по-
ложително постижения- 
та и влиянието на Зим-
ните олимпийски игри в 

Пекин. В нея МОК заявява, че една 
година след провеждането на Олим-
пиадата в Пекин всички стадиони и 
обекти са достъпни за общественост-
та и местните спортисти. Индустрия-
та на зимните спортове в Китай про-
цъфтява. Зимните олимпийски иг-
ри са привлекли около 346 милиона 
китайци към зимните спортове, до-
насяйки широки и устойчиви соци-
ални и икономически ползи за ки-
тайския народ. 

Според прогнозата на Китайска-
та туристическа академия за следва-
щия зимен сезон (2024 – 2025) се очак- 
ва китайската зимна индустрия да 
посрещне над 520 милиона туристи, 
а приходите да надхвърлят 720 ми-
лиарда юана. Зимните олимпийски 
игри в Пекин в началото на 2022 г.  
предизвикаха огромен бум на зимните 
спортове в Китай, изтъква в обшир- 

итайските състе-
затели по бързо 
пързаляне пока-
заха добра форма 
в последния ден 
от Световната 

купа по шорттрек на ISU в 
Дрезден, Германия, печелей-
ки златни медали на 500 м  

М

К

в олимпийската зона Йенцин, посоч-
ва Радио Китай за чужбина. Това e 
ръст от 54,4% на годишна база, кое-
то е с 22% повече спрямо същия пе-
риод на 2019 г.

Местните власти развиват план да 
превърнат Йенцин в целогодишна ту-
ристическа дестинация, като използ-
ват олимпийските обекти и близост-
та им до Великата китайска стена и 
създават по-широки социално-иконо-
мически ползи за местните бизнеси. 
До 2021 г. в страната са построени 654 
стандартни ледени пързалки, което е 
с 317% повече в сравнение с 2015 г., и 
803 вътрешни и външни ски курорти, 
което е с 41% повече от 2015 г.

на публикация и англоезичният ки-
тайски в. „Чайна дейли“. След като 
през 2015 г. спечели кандидатурата за 
Олимпиадата страната инвестира в 
най-добрата инфраструктура – от ле-
дени пързалки до ски курорти. Дори 
година след игрите зимните спорто-
ве в Китай продължават да се радват 
на изключителна популярност, отбе-
лязва „Чайна дейли“. 

Според данните от Бюрото за кул-
тура и туризъм на Пекин по време 
на седемте почивни дни тази година  
около Пролетния фестивал общо 1,341 
милиона души са посетили зоните за 
зимен туризъм на китайската столи-
ца. Най-посещавани са съоръженията 

дзюн, Лиу Гуани и Джон 
Ючън, спечели мъжката 
щафета на 5000 метра за 6 
минути 51.106 секунди, пред 

и 18.263 секунди, следван от 
холандеца Сжинки Кнегт и 
латвиеца Рейнис Берзинс.

Сузане Шултинг от Хо-
ландия спечели титлата на 
500 м за жени за 43.203 се-
кунди. Съотборничката на 
Шултинг, Ксандра Велзе- 
боер, остана на второ мяс-
то на 43.254 секунди преди 
Чой Мин-джонг от Южна 
Корея, която финишира на 
43.343 секунди. 

за мъже и щафета за мъже 
на 5000 м.

В дисциплината 500 ме-
тра при мъжете Лин Сяо- 

дзюн взе златния медал за 
Китай за 41.329 секунди. 
Друг китайски скейтър – 
Джун Йочен, завърши вто-
ри с 41.549. Японецът Йоши-
нага Казуки спечели брон-
зовия медал на 41.750.

Китайският отбор в със-
тав: Ли Уънлон, Лин Сяо- 

Япония и Унгария. Холан-
дия спечели златото в щафе-
тата на 3000 метра за жени.

Ким Гили (2:38.406) спе-
чели при жените на 1500 
м(2), спечелвайки четвър-
тия златен медал за Южна 
Корея в Дрезден. Ана Зай-
дел (2:38.611) от Германия 
пресече финалната линия 
втора, пред южнокорейка-
та Шим Сук Хи (2:38.815).

Парк Джи-вон от Юж-
на Корея спечели 1500 м(2) 
при мъжете за две минути 

В дисциплината 500 метра 
при мъжете Лин Сяодзюн взе 
златния медал за Китай

Китайският отбор  
спечели мъжката щафета на 5000 метра 
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КалейдосКоп

Започна новият 
учебен срок
Преди дни 
училищата и 
детските градини 
на много места в 
Китай започнаха 
новия срок 
и учениците 
се върнаха 
в класните 
стаи, готови да 
придобият нови 
знания и умения.

Снимка Синхуа

Тибет чертае курс за надграждане  
на авиационната мрежа
Тибетският автономен регион планира да обнови 
авиационната си мрежа в близко бъдеще, така че да 
бъдат изградени повече летища.

Снимка Синхуа

тделите по граж-
данските въпро-
си на градовете 
Чанджоу и Ян-
джоу, провин-
ция Дзянсу, и 

Ханджоу, провинция Джъд-
зян, представиха годишни-
те си статистики за склю-
чените бракове през 2022 г. 
Данните сочат, че те са би-
ли най-много в град Хан-
джоу, а средната възраст на 
младоженците е била око-
ло 30 години.

В Ханджоу през минала-
та година са били сключени 
65 315 брака, 65 109 от които 
между жители на континен-
талната част на страната и 
206 смесени – с жители на 
специалните райони Хон-
конг и Макао, остров Тай-
ван, китайци, които живеят 
зад граница или чужденци. 

Това е с 5488 броя повече 
спрямо 2021 г. и рекорд за 
последните четири години.

О
Ханджоу води по брой на 
сключени бракове през 2022 г.

аскоро в района Тон-
джоу на китайската 
столица бе откри-
та Пекинската зе-
лена борса на Ки-
тай (CBGEX). Това е 

професионална платформа, коя-
то интегрира различни услуги в 
сферата на търговията с еколо-
гични услуги. Тя ще се фокуси-
ра върху укрепването на възмож-
ностите за ценообразуване, ко-
личествено определяне и финан-
сиране на въглеродните емисии.

В събота CBGEX подписа 
споразумения за стратегическо 
сътрудничество за инвестиции 
и финансиране с шест пилотни 
провинции и градове, сред кои-
то Пекин, Шандун и Шанси. Бя-
ха сключени и споразумения за 
стратегическо сътрудничество в 
областта на зелените финанси с 
банки и застрахователи, както и 
с компании в сфери като финан- 

Н

Пекинската зелена борса ще 
насърчи сътрудничеството  
в зеленото развитие

Х

„Мерцедес-Бенц“ 
ще продължи да 
инвестира в Китай

убертус Троска, 
член на борда на 
директорите гер-
манската ком-
пания „Мерце-
дес-Бенц“ и от-

говарящ за Китай, заяви 
в интервю за агенция Син-
хуа, че компанията, заедно 
с местните си партньори, 
ще продължи да инвести-
ра в Китай. 

„Ще разширим нашия 
план за научноизследо-
вателска и развойна дей-
ност и индустриална ве-
рига и ще ускорим ино-
вативната трансформация 
към електрификация, ди-
гитализация и въглеродна 
неутралност, за да отгово-
рим на нарастващите нуж-
ди от луксозна мобилност 
на китайските клиенти“, 
посочи той.

Отбелязвайки, че Ки-
тай е най-големият едини-
чен пазар на компанията 
и най-големият производ-
ствен център, Троска ка-
за, че страната също така 
е и център за технологични 
иновации и фокус на раз-
витието на индустриалната 
верига, играейки решава-
ща роля в нейната дълго-
срочна глобална стратегия.

„Уверени сме в дълго- 
срочното развитие на ки- 

тайския автомобилен пазар 
и нашия потенциал за рас-
теж в страната“, каза Ху-
бертус Троска.

Според него въпре-
ки предизвикателствата и 
несигурността бизнесът на 
компанията в Китай е по-
стигнал висококачествено 
и стабилно развитие в клю-
чови сегменти, благодаре-
ние на силната устойчи-
вост на местната икономи-
ка и подкрепата от нейни-
те партньори и клиенти.

Благодарение на бурно 
развиващия се китайски 
пазар на електромобили, 
„Мерцедес-Бенц“ е увели-
чила доставките си в то-
зи сегмент със 143% на го-
дишна база през 2022 г.

Троска каза, че целта на 
„Мерцедес-Бенц“ за въгле-
роден неутралитет резони-
ра с климатичните амби-
ции на Китай и компани-
ята е готова да даде своя 
принос към екологичното 
развитие на страната. „Ще 
продължим да разширява-
ме сътрудничеството си с 
нашите китайски партньо-
ри в областта на въглерод-
ната неутралност и ще на-
сърчаваме зелената тран-
сформация на бизнеса и 
цялата индустриална ве-
рига“, посочи той.

совите технологии и зе-
лената индустрия.

От Пекинската зелена 
борса заявиха, че ще на-
сърчават сътрудничество-
то в зелените индустрии 
и проекти в рамките на 

инициативата „Един пояс,  
един път“, ще помогнат 
на страната да постиг-
не целите за достигане 
на пика на емисиите до 
2030 г. и въглероден неу-
тралитет до 2060 г.

Преобладава тенденция-
та младоженецът да е с ед-
на до четири години по-въз-
растен от младоженката, но 
процентът на жените, които 
предпочитат да се омъжат 
за по-млади мъже продъл- 

жава да расте. 
В град Чанджоу през ми-

налата година са регистри-
рани 21 438 брака, което е с 
289 по-малко спрямо 2021 г.,  
а в град Янджоу са нама-
лели с 1418.


